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Portet HB

Star je 26 let, Navar~an, ~lan organizacije KAS
in medijski predstavnik politi~ne stranke Herri
Batasuna. Floren Aoiz je prototip novega zaroda
baskovskih “abertzalesov”. To je radikalna
skupina, ki se vedno bolj identificira z izvr{ilno
vejo baskovske organizacije ETA. Izobra`en
mladeni~, da enkrat postane profesionalec
gibanja za neodvisnost. Za kar{n okoli ceno.

Star je 26 let in v ~asu Francove smrti (1975) je
`e obiskoval kulturne prireditve. “Kjer se je ~utila
toplina abertzalizma v Navarri.” To pomeni, da je
Floren Aoiz tedaj imel 9 let in s temi prvimi koraki
stopil na ozko in zaprto pot, kamor ga je pripeljala
danes: v vodilno skupino Herri Batasuna (HB).
Še prej je deloval v KAS, ki zajema tudi Eto in jo
zastopa tudi v koaliciji HB.

Floren, pomanj{evalnica Florencia, se je rodil v
Tafalli; njegova dru`ina ima karlisti~no preteklost,
se pa danes politi~no ne udejstvuje. V srednji {oli
je bil miren fant, pri {tudiju marljiv; predvsem pa je
bil, kot pravijo njegovi u~itelji, priden fant. U~enec
sicer ni postal duhovnik, je pa postal “abertzale”.
To mu je bilo tako jasno, kot bi mu bila `e ob
rojstvu usojena pot v politiko. Še ni kon~al COU,
`e se je priklju~il mladinski organizaciji KAS, kjer
se je ETA `e tradicionalno napajala s sve`imi kadri.

Floren je srednje rasti, svetle polti in pravilnih
potez na obrazu. Izra`a se skopo, neprenehoma

te gleda naravnost v o~i, kot bi ti govoril: vse,
kar sem ti povedal, je ~ista resnica. Misli pripo-
veduje z nekak{no trmo, ~eprav brez sijaja.
To je seveda te`ko vsakokrat, ko kdo brani
terorizem kot na~in za dosego politi~nih zahtev.
Beseda “zahteva” je med najljub{imi besedami
mladega Aoiza, ki ima {e eno veliko ljubezen:
vsakokrat govoriti o tem, da je problem v obstoju
dveh enakih nasilij: tistega, ki ga izvaja ETA, in
onega, ki ga povzro~a {panska dr`ava. In
mogo~e se prav s tem ponavljanjem sku{a
prepri~ati o ne~em, ~esar na teh ravneh nih~e
ne verjame, razen njega in njegovih prijateljev.
Priznava, da ga mo~no privla~i romanopisje,
{e posebej kriminalni romani; ob~uduje pisatelja
Vargasa Lloso in Aleja Carpentiera.
V urah, posve~enih branju, pa so na prvem
mestu politi~ni papirji, kot jih sam imenuje,
o Baskiji, prav tako o celotni Španiji. Njegova
pomanjkljiva izobrazba – ni se vpisal na uni-
verzo, med drugimi politi~nimi grupacijami pa
pozna samo svojo lastno – ga vseeno ne omaja,
da bi podvomil o pravilnosti svoje poti. Prepri~an
je, da je najbolj{a izobrazba na ulici, kjer poteka
resni~no `ivljenje. Tak{no `ivljenje mu v~asih
ponudi kak{nega mrtveca, `rtev Ete, toda Florenu
Aoizu ni v{e~, ~e mu omenjate Etine mrtve:
“demagogija mrtvih iz supermarketov, otrok.
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Niti on, eden izmed “trdih” v stranki Herri
Batasuna, no~e omenjati nedol`nih `rtev.

– Kako bi ozna~il samega sebe?
– Sem oseba, ki trenutno deluje kot glasnik

stranke Herri Batasuna, in na neki na~in pred-
stavlja novo generacijo; slednja je vstopila v
patriotsko levico (izquierda abertzale) pred nekaj
leti in po~asi postaja pomemben element
politi~ne stranke Herri Batasuna.

– Kak{na je razlika med vami, novimi, in
va{imi predhodniki, vodilnimi v HB?

– Na{ osnovni identitetni znak je dejstvo, da
nasprotujemo okoli{~inam, ki niso natan~no
frankisti~ne, marve~ imajo nove elemente.

– Kaj pa ideolo{ko – so med vami kak{ne
razlike?

– ^eprav je bila patriotska levica zelo povezana
s {tevilnimi izmi, ki so bili prisotni v kulturi poli-
ti~ne levice, v resnici to ni bilo tako pomembno.
Bile so reference, bolj kot pa resni~ne pripadnosti.
Govorilo se je o marksizmu–leninizmu ter drugih
stvareh, toda tu ni resni~ne kontinuitete, pa~ pa
obstaja v drugem konceptu; v narodni osvobodit-
vi, v samoodlo~bi. Premikali smo se na dolo~enem
podro~ju, socializmu, toda brez ve~jih dolo~il.
Nih~e pa ne more ube`ati protislovjem te definicije.

– Torej ne morete govoriti o kakem konkret-
nem modelu socializma?

– Ni nam v{e~ primerjava z nikomer. Na{
model moramo {ele dolo~iti. Zgodovina je v tem
smislu precej frustrirajo~a. V{e~ so nam nekatere
stvari iz kubanskega in nikara{kega modela,
druge ne.

– Za tvojo generacijo – ali ima smisel stara
utopija prvih ~lanov Ete, ki so svoje poglede
upirali v al`irsko osvobodilno gibanje?

– Nekateri ljudje v Eti so `iveli v burnem letu
68, ki je vezano na to; drugi se identificirajo s
fenomenom vojne v Vietnamu. Toda polo`aj je
spremenljiv.

– Bili sta dve Eti, tista “polimilis”, bolj socialis-
ti~na, in bolj voja{ka ETA, narodnja{ka?

– To se je poveli~evalo. Razlike so se vzposta-
vile predvsem okrog politi~ne strategije; ti razlogi
pa so bili odvisni od odgovorov na dolo~ena
vpra{anja baskovske dru`be, bolj kot pa od
mednarodnih definicij. Prav gotovo pa obstaja
samo ena ETA – politi~no–voja{ka, katere
politi~ni projekt je propadel.

– Govoril si o spremenljivih politi~nih
situacijah. To, kar se je zgodilo v zadnjiih letih v

Španiji – mar si niste kdaj zastavili vpra{anja o
upravi~enosti obstoja Ete?

– V nastanku in zgodovini Ete obstaja
direktna implikacija, vodenje odporni{kega
gibanja, usmerjenega zoper dano situacijo, ki je
opisana kot dominacija {panske dr`ave. To je
razlaga, ki jo ponuja ETA, pa tudi del baskovske
dru`be.

– Zakaj verjame{, da je vedno ve~ takih, ki
mislijo, da je obstoj Ete nesmiseln?

– Kajti razlagati Eto kot antifrankisti~no
gibanje, kar je res – del njene zgodovine je v
neposredni povezavi. Toda ETA se ne pojavi kot
antifrankisti~na in niti ne izgine skupaj z njim. Boj
ni usmerjen v dosego dolo~enega politi~nega
sistema, ampak se usmerja v politi~ne zahteve, v
neodvisnost.

– Nisem mislil politi~nih ciljev, marve~ na
uporabljene metode za dosego teh ciljev, torej
uporabo nasilja.

– Vpra{anje nasilja je odvisno od poti, ki so
na razpolago za obrambo teh zahtev. Herri
Batasuna ne izvaja nasilja; ima dolo~eno stali{~e
do nasilja, ki ga izvaja ETA. V sedanji perspektivi
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ne bomo obsodili voja{ke, oboro`ene aktivnosti
tistih, ki sku{ajo braniti te zahteve.

– Vi predstavljate KAS, in le-ta znotraj stranke
Herri Batasuna predstavlja Eto.

– Ko govorim o nas, s tem mislim Herri
Batasuno. Nisem glasnik KAS niti nisem za to
poobla{~en.

– Torej ~e KAS in HB branita razli~ne stvari v
zvezi z nasiljem, bi ga KAS silovito zagovarjal,
HB pa ne toliko?

– To sta dve razli~ni politiki. Herri Batasuna
ne brani, recimo, politi~ne ocene, da je nasilje
politi~ni izraz nekega konflikta, ki mora imeti
politi~no re{itev.

– In KAS?
– Se identificira s projektom, kjer je nemogo~e

dose~i politi~ne cilje izven ... striktno s politi~nimi
sredstvi.

– To je te`ko razumljivo. Oziroma, ETA je
znotraj KAS in KAS sestavlja del koalicije politi~ne
stranke Herri Batasuna. Vodstvo Herri Batasuna –
narodni svet, je v veliki ve~ini sestavljen iz ~lanov
organizacije KAS, tako kot ste to Vi. Potem se
izka`e, da ni razlik – s tem mislim na kriterije –
med Eto in vodstvom Herri Batasuna.

– S stali{~a organske strukture se KAS ne
pokriva s Herri Batasuna. V HB so ljudje, ki niso
~lani KAS. V narodnem svetu so ljudje iz KAS, to
je res, toda tam so tudi ~lani atletskega kluba
Bilbao, kar pa {e ne pomeni, da predstavljajo
svoje mo{tvo. ^lanstvo Herri Batasuna je izbralo
25 oseb v narodni svet. Kak{nih 12 jih je bilo
povezanih s KAS.

– Potemtakem je vloga KAS v stranki Herri
Batasuna precej velika.

– To je poenostavljanje. KAS ne predstavlja
ene struje znotraj HB.

– Ali predstavlja samo skupino za pritisk?
– Ne verjamem, da bi to lahko tako imenovali.
– Vi osebno niste spoznali frankizma niti

velikega pogroma zoper narodno gibanje – imate
{ele 25 let. Toda dr`i, da pripadate ne le organi-
zaciji KAS, marve~ da ste tudi eden od njenih
voditeljev ...

– Imam 26 let ...
– @eleli bi vedeti, zakaj verjamete, da je nasilje

– kar imenujemo terorizem – najbolj{i na~in za
dosego nekega cilja.

– Ubijati ni najbolj{i na~in za ni~. Problem je
v tem, da obstajata dve vrsti nasilja.

– Tega ne bi sprejelo ravno preve~ ljudi,

namre~, da je nasilje varnostnih sil primerljivo z
nasiljem Ete.

– Je nasilje druge strani, je mu~enje, so
zaporniki.

– Zaradi atentatov, ki jih je izvedla ETA v
zadnjih letih, zaradi nastavljenih bomb v
supermarketih, ubitih otrocih, so vas kritizirali
tudi zgodovinski voditelji Ete. Kaj ste si ob tem
mislili?

– ^e misli{ nadaljevati na ta na~in, ti jaz ne
mislim odgovarjati, to se zdi kot zasli{evanje ...

– Toda te stvari tvorijo zgodovino, ki jo vi
branite. Ne morete sedaj re~i, da o tem ne ̀ elite
govoriti. @elela bi vedeti, kaj menite o teh atentatih.

– Kaj menim? Da smo se zna{li na terenu
demagogije, z mrtvimi otroci in bombami v
supermarketih. Vedno pa pozablja{ na drugo
nasilje, skriva{ ga za zidom. Tvoje razmi{ljanje je
od vekomaj.

– Ne morete mi navesti enega primera nasilja,
ki bi ga izvajala Civilna garda, ali policija, in bi
bil podoben va{emu. To ni demagogija, to je ~ista
resnica.

– Nasilje je na obeh straneh. Problem je v ozad-
ju, je politi~en. To ni stvar neke skupine fanatikov,
kot je nekdo rekel, ki ima podporo zato, ker je v
Baskiji odstotek mentalno obolelih najvi{ji na svetu.

– Pa govoriva z drugimi izrazi, ~e se vam zdi.
Kar 14 % aktivistov HB – ne volivcev – se je na
glasovanju izreklo, da nasilje ni najbolj{a pot za
dosego politi~nih ciljev stranke Herri Batasuna.

– Da bi bil ~lan Herri Batasuna, ni nujno, da
si prepri~an o nasilju kot pozitivnem na~inu za
dosego politi~nih ciljev. Najmanj{i skupni
imenovalec ni to; pa~ ne obstajajo politi~ni kanali
za obrambo neke zahteve. Potem so tu nekateri,
ki {tejejo nasilje za pozitivno, nevarno ali celo
kontraproduktivno.

– Vi ste med prvimi, zato ste ~lan KAS.
– Ni to tako to~no. Odgovornost za nasilje

Ete pade na vedenje dr`ave. ^e bi se druga~e
obna{ala, potem tudi Ete ne bi bilo. Toda mi {e
vedno nimamo pravice do samoodlo~be – da se
torej svobodno odlo~imo med vsemi opcijami –
med neodvisnostjo, federacijo, tiso~ stvarmi.
Tega ni.

– Antxon se v nekem pismu, kar smo lahko
prebrali v ~asopisju, zavzema za konec nasilja.
Kak{no te`o pripisujete tak{nemu mnenju?

– To je vsekakor motiv za razmislek o Eti, ki
izvaja oboro`en boj. Herri Batasuna ga ne izvaja.
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– Antxon Etxebeste je za HB zahteval vodilno
politi~no vlogo v baskovskem osvobodilnem
gibanju. Kaj po Va{em mnenju ̀ eli s tem?

– To morate vpra{ati njega. Ne ~utimo, da bi
kdor koli omejeval na{o vodilno politi~no vlogo.
Mnenje Antxona Etxebesta spo{tujemo, kot
mnenje katere koli druge osebe. Ne ~utimo se
odrinjene.

– Kaj pa izstop Txema Montera ter njegovo
mnenje o HB in Eti, ga tudi ne upo{tevate?

– To se dogaja v vseh politi~nih strankah.
Socialisti~na stranka (PSOE) je ostala brez
Damborena, baskovski nacionalisti (PNV) pa
brez Gororda.

– Ti podatki – ob dejstvu, ki ga vsi zagovar-
jajo, namre~, da vam ulica ni~ ve~ ne pripada –
`e ne bi mogli zbrati mno`ice, obenem pa
nakazujejo, da je terorizem kot politi~no oro`je
vse bolj odbijajo~. Ostajajo osamljeni.

– Zna{li smo se v situaciji, ki je bila {e pred
petimi, {estimi leti naravnost nemogo~a. Ne
samo, da se po~utimo sami, marve~ opa`amo, da
je del PNV – EA in celo gibanje, ki prihaja iz vrst
EE (Esquerra de Euskadi, Baskovska levica),
naklonjeno celi vrsti na{ih zahtev.

– Dobro, toda to je lahko takti~na poteza
Garaikoetxa (predsednik Generalnega sveta
Baskije v ~asu njene razglasitve za avtonomno
regijo – 11. januarja 1980; op. prev.).

– @e mogo~e, toda bomo `e videli, kako bo
na to reagiralo vodilno telo.

– Bili ste vodja Jarraia, nekak{ne mladinske
organizacije znotraj KAS. Ker stvari dobro
poznate – mi lahko poveste, ali je pogosto, da
mladi ljudje iz Jarraia preidejo k Eti, kot je bilo
v pri znanem Etinem borcu San Epifanii?

– Ni bilo takih primerov. Tema o mladinskih
skupinah je zapleten fenomen. So ljudje, ki
ostajajo, in so tak{ni, ki ne ostajajo. ETA se je
krepila prav iz teh vrst. Dolo~eno {tevilo oseb
je pre{lo v vrste Ete.

– Zakaj tega niste storili tudi Vi?
Preden mi odgovori, se smeje, kot da bi

to bilo vpra{anje brez smisla.)
– Vedno sem bil prepri~an, da mora vsakdo

stopiti na tisto pot, za katero meni, da je najbolj
gotova, in kjer lahko  najve~ prispeva k tistim
idejam, ki jih zagovarja. Vloga, ki jo imam v tem
boju, se mi zdi zanimiva. Mo`nost, da stopi{ v
stik z Eto, se mota po glavah tiso~ev mladih ljudi.
Toda vsak sam odgovori na to vpra{anje. Jaz
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sem se vedno gibal na politi~nem terenu.
– Vedno ste bili “zlati kljun~ek?”
– Vedno sem bil aktiven v komunikacijah,

informatiki. Tu sem se orientiral, zna{el, in na tem
podro~ju so me tudi moji tovari{i videli {e najbolj
koristnega.

– Ne da bi se spu{~ali v druge ugotovitve – Va{
polo`aj je nekako bolj udoben kot polo`aj tistega,
ki zagrabi za pi{tolo.

– Vedno sem bil prepri~an, da obstajajo
posamezniki, ki so pripravljeni dati za stvar veliko
ve~ kot jaz. So ljudje, ki mislijo, da so Etini
aktivisti brezsr~ni morilci; meni pa se zdijo ljudje,
ki tvegajo svoja `ivljenja, in seveda `ivljenja dru-
gih, toda v neki politi~ni perspektivi. O moralni
integraciji teh oseb sploh ne dvomim. To trdim
neodvisno od vsega, kar vse se nam lahko zgodi,
ampak to je treba gledati v tem kontekstu.

– Kaj pa z moralnega vidika – kako se Vam
zdi ubiti sebi podobnega?

– To se mi zdi kot stali{~e, ko brani{ politi~ne
ideje. In ta obramba politi~nih idej naj bi bila
logika politike. Z moralnega vidika me odbija,
toda nisem prepri~an, da bo to ena stran (ETA)
to opustila kot svojo dejavnost.

– ^e ETA neha ubijati, potem ne bo ve~ niti
zasledovanih niti zaprtih.

– Odkrito re~eno – izginotje Ete ne bi pome-
nilo tudi u~inkov policijske represije. Slednja je
obstajala pred pojavom Ete in bo obstajala tudi
po njej.

– Imate ob~utek, da ̀ ivite v vodnem mehur~ku?
– Ne, kje pa! Ko opravim vsakodnevno delo,

se sre~ujem z zelo razli~nimi ljudmi.
– Po aretacijah v Bidartu mnogo ljudi misli,

da je Eta na poti izginotja. Kaj o tem menite Vi?
– Ne vem. Te`ko je ocenjevati od zunaj

ilegalno organizacijo.
– Policija, recimo g. Vera, pa tudi Atutxa

(sedaj {ef baskovske policije) pravi, da Vi
pripadate mladinski organizaciji HB, ki v resnici
vodi Eto od trenutka, ko je bila “obglavljena” v
Bidartu.

– Niste dobro obve{~eni. Policaji, ki nas
nenehoma zasledujejo, lahko pojasnijo realnost,
nikoli pa tega ne morejo prikazati, ker je la`no. Ni
verjetno, da bi organizacija, kot je ETA, z vso
svojo zgodovino, nenadoma prepustila vodstvo
nekim tujcem.

– Ne da bi bili. Toda visoki uslu`benci notra-
njih zadev so oznanili, da so pri nekem aktivistu
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Ete na{li neki dokument, ki ste ga napisaliVi,
govori pa o pogovorih med PNV in HB.

– Pozornost mi vzbuja dejstvo, da to pravi
prav Atatuxa, svetovalec baskovske policije. @elel
bi vedeti, ko bi spoznal, kateri so in kateri niso
moji dokumenti. Ni~ nisem napisal in tega ni~esar
nisem nikomur poslal, ~e pa tak{ni dokumenti
obstajajo, potem jih ni napisala moja roka.

– Vedno ve~ je pripovedi, v katerih se ~lani HB
povezujejo s ~lani Ete, Inigo Iruin je bil vpleten v
pobiranje “revolucionarnega davka”, vanj ga je
spravil sodnik Bueren.

– To bomo videli, ko bo sodni proces. Lahko
bi celo postavili pod vpra{aj vsebino obto`nice.
Stvar je v tem, da mi nimamo politikov, oble~enih
v sodnike, oni pa jih imajo.

– Javno ste grozili sodniku Buerenu. (Prej{njega
februarja, po policijski preiskavi sede`a Herri
Batasuna v Pamploni, je Aoiz o sodniku dejal:
šO njegovem obna{anju imamo zelo dobro
zabele`ko in temu primerno bomo ukrepali.’)

– To ni bila gro`nja, to je bilo politi~no
stali{~e. Ko Arzalluz (vodja stranke PNV) pravi,
da mu zmanjkuje potrpljenja, ga nih~e ne to`i.

– Kako politi~no ocenjujete Arzalluza?
– Arzalluzove poteze so lastne predstavniku

prve baskovske  politi~ne stranke, ki je {e vedno
baskovska politi~na stranka. Še vedno je sposob-
na, da se vsa baskovska politika vrti okrog nje.
In to je bilo {e pred izbruhom nesoglasij. So pa
politi~ne prakse, ki delajo njej v {kodo.

– Dejavniki, ki nasprotujejo HB – ali lahko pred-
vidite, kak{no volilno ceno bo to imelo za vas?

 – Spra{ujete, ali nas je strah, da bi HB
izkrvavela na volitvah? To se `e dogaja. HB je
izgubila glasove. To sicer sku{amo zaustaviti, da
bi vse skupaj obrnili v nasprotno smer. Na zadnje
volitve smo {li v zapletenih in te`avnih
okoli{~inah. Vsa javna ob~ila so bila proti nam.
V~asih je zmaga `e to, ~e ostanemo na istem.

– Terorizem se med drugim opravi~uje tudi z
gospodarsko krizo, ki vlada v Baskiji.

– Stranka PNV si ne drzne javno govoriti o tej
temi. So dolo~eni dogodki, ki jih nih~e ne zanika;
toda prav tako lahko re~em, da je vlada v
Madridu vedno `elela vlagati v gospodarstva na
tistih podro~jih, kjer je bila stranka PSOE (v ~asu
tega intervjuja na oblasti)  volilno rentabilna.

– Drug problem so majhe mo`nosti, da bi
dr`ava spremenila svoje obna{anje in se vrnila
k pogajanjem z Eto.

– ETA namerava najti re{itev v pogajanjih.
Vsaj v Al`iriji je pokazala voljo, da nadaljuje na
ta na~in. Iz tega seveda oblikujem zaklju~ek.
Prepri~an sem, da {panska dr`ava ni bila sposob-
na preboleti poraza, ki bi ga lahko do`ivela – tisti,
ki so vodili pogajanja v Al`iriji, so bili pripravljeni
do dolo~ene to~ke, niso pa imeli tako kritega
ozadja, kot bi se pri~akovalo. Je kaj malo vredna
dobra volja za pogajalsko mizo, ~e ne morejo
zagotoviti enotnosti v svoji skupini.

– Utemeljeno mnenje pravi, da je bil eden
izmed ciljev Herri Batasuna skrbeti za pogajanja
s PNV, da bi odpravil sporazum iz Ajurie Eneje in
se tako re{il iz pregnanstva.

– Nismo osamljeni. Vedno, tudi v najhuj{ih
trenutkih smo nadaljevali pogovore s politi~nimi
skupinami. Problem pa je to, da ima sporazum iz
Ajurie Eneje vsako leto manj konsenza. Na
pogajanjih ne sodelujo vsi tisti, ki so bili {e na
za~etku. Tisti, ki so ostali zunaj EA (...), pa so dali
{e najve~ patriotskega “~rnila” samemu procesu
pogajanj.

– Vi prav tako menite, da ni bila ETA {e nikoli
tako blizu koncu kot je prav v tem trenutku?

– ETA je `e vedela, in ponavljam, ko se je
odlo~ila za to, ko je vstopila v to idili~no
podobico po Francovi smrti, je ostalo {e mnogo
nere{enih vpra{anj, kar ji je oslabilo podporo
nekaterih krogov. Mi se gibljemo na podro~ju,
delujemo v okviru zahteve po samoodlo~bi, kar
ima smisel tudi sedaj – in to zahtevo ohranja, tudi
Herri Batasuna.

– Mar je smiselno to, kar je dejal Idigoras,
namre~ da “kdor voli Herri Batasuna, voli Eto”?

– Ne vem, ali tisti, ki glasuje za HB, glasuje tudi
za Eto. Kar trdim, je, da glasuje za politi~ni projekt
Herri Batasuna. ETA se na volitvah ne prika`e.

– Vse to mi prihaja na misel, kajti `elela bi
vedeti, ali Vi verjamete, da je obstoj Ete navadna
ovira za HB?

– Mi v prvi vrsti `elimo razvijati na{e akcije v
druga~nih koordinatah, kjer ne bi bilo nasilja.

– Sedaj se verjame, da bi za konec nasilja
zadostovala vloga Ete v bodo~i zgodovini kot
organizacije, ki se je po smrti tiso~ev odpovedala
svojim ciljem. To podobo je  v sebi te`ko sprejeti.

– O tem nimam dovolj podatkov, toda imam
ob~utek, da bi ETA, ~e bi na koncu spoznala
svojo zgre{eno pot, to javno oznanila.

– Dejali ste, da Vas smrt odbija. To pa je v
nasprotju s tem, da bi HB obsodila atentate Ete.
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Vam povzro~a te`ave, da `ivite v tak{ni
shizofreniji?

– Atentate vrednotim znotraj politi~nega
podro~ja, ~eprav se po drugi strani po svojih
najbolj{ih mo~eh trudim, da bi bilo nasilje na
obeh straneh – ~imprej odpravljeno. Ne vidim pa
razloga, zakaj bi jih obsodili. Niti jaz, niti HB.

– Ali Vas skrbi misel, da je izprijen nacionali-
zem zelo blizu fa{izmu?

– Ne po~utim se skrajne`a, niti najmanj. In ni
mi nerodno re~i, da branimo narodnja{ke poli-
ti~ne pozicije. Toda to me ne skrbi kaj preve~.
Znam lo~evati med obrambnim in napadalnim
nacionalizmom. Pod enim se narodi ~utijo
manjvredni, brez mo`nosti za samoizgrajevanje,
kar seveda povzro~a obrambne mehanizme. Je
pa {e druga~en nacionalizem, ki razmi{lja takole:
sedaj, ko sem kot vsi drugi, ho~em biti nekaj ve~.
Pri tem drugem me ne bo nih~e na{el.

– ^eprav ste bili eden izmed “kassov”, kot
pravi Arzalluz, torej med najtr{imi kadri in
najbli`jimi Eti med vsemi tistimi, ki se vklju~uje  v

Herri Batasuno, in ~eprav Vas sumijo, da v tem
trenutku (1992) sodite v sam vrh vodstva Ete, sem
mislila, da zaradi Va{e mladosti vse skupaj le ni
tako napihnjeno. Toda zdi se mi, da sem se
zmotila – Vi zares sodite med “trde” (jastrebe).

– Jaz nisem glava Ete. To govori{ samo zato,
ker v resnici ne pozna{ “ta trdih”.

– Pred nekaj dnevi je tisk objavil, da KAS (ki
vklju~uje sindikat LAB, mladinsko organizacijo
Jarrai in ETO) organizira mre`o teroristi~nih
poveljstev, katerih cilj je zaenkrat povzro~ati
materialno {kodo.

– Ta vest me navdaja z velikim strahom. Bolje
re~eno, me zelo skrbi.

– Toda kaj, mar menite, da je la`na?
– O tem nimam dovolj podatkov. Ali so v KAS

ljudje, odgovorni za atentate, o tem jaz ni~ ne
vem. Lahko da so posamezniki. Toda kot
organizacija to ne more biti – prav ta zdravi
razum nakazuje, da se to ne more po~enjati iz
nekega kolektiva navzven, to bi povzro~alo
preve~ negotovosti.

Prevedel Jadran Sterle


